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1. Ce măsuri credeți că ar fi oportune pentru a diminua numărul 

persoanelor rănite și limitarea cazurilor în care animalele de companie 

dispar de acasă? 

Ca să ajung la răspunsul concret pentru această întrebare trebuie să fac o 

explicație ceva mai lungă, pentru că este important să înțeleagă toată lumea 

cum stăm exact din punct de vedere legislativ, pentru că de aici pleacă 

majoritatea problemelor, nelămuririlor și supărărilor. Vă rog să aveți 

îngăduința să parcugeți tot acest răspuns pentru ca să aveți o imagine clară a 

situației. 

Decembrie e luna din an în care lumea își aduce aminte de petarde: mult 

zgomot, unele accidente, poliție în acțiune. Lumea comentează și se 

lamentează, presa scrie de zor, televiziunile dezbat, autoritățile se laudă cu 

controale și confiscări, petardele sunt subiect de audiență la fiecare final de an. 

Din păcate, puțini înțeleg că dincolo de ”zgomot” sunt câteva lucruri foarte 

serioase care ar trebui să preocupe la modul cel mai real instituțiile statului 

român. Asociația pe care o reprezint și care reprezintă interesele companiilor 

cu activitate în domeniul importului și vânzării de obiecte pirotehnice încearcă 

de mai mulți ani să aducă în atenția publică realitatea, însă cu puține excepții 

puțini sunt cei care doresc cu adevărat să înțeleagă și să reglementeze corect o 

piață de nișă care lucrează după o legislație prost făcută, care crează o 

concurență neloială, care favorizează comerț ilegal și care nu respectă legislația 

europeană în materie. 

În acest moment sunt în vigoare: Legea 126/1995 privind regimul materiilor 

explozive, HG 95/2011 pentru modificarea şi completarea Normelor tehnice 

privind deţinerea, prepararea, experimentarea, distrugerea, transportul, 

depozitarea, mânuirea şi folosirea materiilor explozive utilizate în orice alte 

operaţiuni specifice în activităţile deţinătorilor, precum şi autorizarea 

artificierilor şi a pirotehniştilor, aprobate prin HG 536/2002 și HG 1102/2014 



prin care a fost transpusă Directiva 2013/29/UE privind stabilirea condițiilor 

pentru punerea la dispoziție pe piață a articolelor pirotehnice. 

Din păcate, deși la prima vedere aspectul celor trei documente legislative pare 

bine realizat, în fapt, la o studiere atentă, se observă discrepanțe semnificative 

care dau naștere unor dificultăți de interpretare și de aplicare în pratică.  

Să luăm ca exemplu persoanele fizice. Legislația actuală nu impune o limită de 

cantitate de materiale pirotehnice pe care persoanele fizice le pot deține. 

Acest lucru dă posibilitatea ca orice cetățean să dețină chiar și un camion de 

marfă, fără ca acest lucru să fie ilegal! Mai departe, evident că o astfel de 

situație duce automat la comerț ilicit, prin vânzare la negru, dar și la existența 

unui potențial de risc pentru provocarea unor accidente, ținând cont că cei 

care le dețin n-au niciun habar despre regulile de manipulare, transport sau 

depozitare. Nu în ultimul rând, situația defavorizează societățile care pun pe 

piață în mod legal astfel de produse, plătind taxe și impozite în mod legal, dar 

și statul român care pierde bani importanți la buget.  

În Uniunea Europeană, în toate țările cu excepția României, sunt stabilite clar 

limite de vârstă pentru fiecare categorie de articole pirotehnice. În România, 

există o confuzie, în sensul că Legea 126/1995 pe de o parte interzice, de 

principiu, deținerea și utilizarea articolelor pirotehnice de către persoanele 

fizice, în timp ce în același articol prevede o excepție de la regulă pentru 

persoanele peste 16 ani. Aceeași lege, câteva articole mai jos, prevede că limita 

de vârstă este peste 18 ani. Există o ambiguitate care lasă loc de interpretări. 

La fel sunt mai multe articole, referitoare la persoanele autorizate sau la 

regimul autorizațiilor pentru deținere, transfer și comercializare. 

Petarda este denumită oficial ”emițătar de sunet”. Articolele pirotehnice de 

acest tip sunt încadrate diferit, în funcție de zgomotul pe care îl fac. Legislația 

prevede grupe de risc minim și mediu. 

Conform Hotărârii nr. 95 din 2 februarie 2011, articolele pirotehnice se clasifică 

astfel: 

1. Articole pirotehnice de divertisment, care, la rândul lor, se clasifică în 

următoarele categorii: 

a) categoria F1: articole pirotehnice de divertisment care prezintă un 

risc foarte scăzut şi un nivel de zgomot neglijabil şi care sunt destinate 



utilizării în spaţii restrânse, inclusiv articolele pirotehnice de 

divertisment destinate utilizării în interiorul clădirilor cu destinaţia de 

locuinţă; 

b) categoria F2: articole pirotehnice de divertisment care prezintă un 

risc scăzut şi un nivel de zgomot scăzut şi care sunt destinate utilizării în 

exterior în spaţii restrânse; 

c) categoria F3: articole pirotehnice de divertisment care prezintă un 

risc mediu, care sunt destinate utilizării în exterior în spaţii deschise 

vaste şi al căror nivel de zgomot nu este dăunător sănătăţii umane; 

d) categoria F4: articole pirotehnice de divertisment de mare risc, 

cunoscute sub denumirea de "articole pirotehnice de divertisment de uz 

profesional", care sunt destinate utilizării exclusiv de către 

pirotehnicieni şi al căror nivel de zgomot nu este dăunător sănătăţii 

umane. 

2. Articole pirotehnice de scenă, care, la rândul lor, se clasifică în următoarele 

categorii: 

a) categoria T1: articole pirotehnice pentru utilizarea pe scenă care 

prezintă un risc scăzut; 

b) categoria T2: articole pirotehnice pentru utilizarea pe scenă, care 

sunt destinate utilizării exclusiv de către pirotehnicieni. 

3. Alte articole pirotehnice, care, la rândul lor, se clasifică în următoarele 

categorii: 

a) categoria P1: articole pirotehnice, altele decât articolele pirotehnice de 

divertisment şi articolele pirotehnice de scenă, care prezintă un risc scăzut; 

b) categoria P2: articole pirotehnice, altele decât articolele pirotehnice de 

divertisment şi articolele pirotehnice de scenă, care sunt destinate 

manipulării ori utilizării exclusiv de către pirotehnicieni. 

În România, articolele F2 și F3 nu se comercializează către publicul larg. 

Explicația este că astfel nu există riscul de accident/deces al persoanelor 

neautorizate care le achiziționează și că este înlăturat pericolul pentru 

integritatea, sănătatea și viața persoanelor care le utilizează incorect. Aceste 

categorii de produse se vând în toată Uniunea Europeană, cu anumite restricții 



și prevederi speciale, dar și în Republica Moldova, de exemplu, care nu e țară 

membră UE dar și-a armonizat legislația.  

Din păcate, ca multe alte produse restricționate la vânzare dar cu cerere la 

public, și produsele pirotehnice din categoriile amintite au devenit marfă de 

contrabandă. Piața neagră a produselor de acest gen este foarte activă, multă 

din marfa la negru intrând în țară prin comerțul online, prin societăți 

comerciale de pe teritoriu UE, din afara României, care vând nestingherite 

produsele lor către persoane de la noi.  

Autoritățile statului român au în mână soluția la această problemă, însă nu fac 

nimic pentru a o pune în practică. O legislație adaptată și corelată cu 

prevederile europene în materie ar liberaliza comerțul cu produse pirotehnice, 

în sensul că ar stabili norme mult mai clare, cu instrucțiuni de utilizare, cu 

vânzare prin operatori economici autorizați, cu marcaje specifice (de exemplu 

CE), astfel ca tot sistemul să fie ținut în control. Nu mai vorbim de trecerea 

produselor din categoria ”la negru” în categoria ”la alb” unde ar fi taxate și 

impozitate corespunzător în beneficiul clar al statului. 

Cam aceasta este situația referitoare la legislație și la modul de reglementare 

din domeniu. 

Referitor la accidentele care apar, acestea sunt și o consecință a proastei 

legiferări, dar și o chestiune legată de educație. Oamenii nu sunt conștienți de 

gravitatea folosirii unor materiale periculoase, tratează cu indiferență sau pur 

și simplu ignoră să acorde atenție. Au existat cazuri când părinții au cumpărat 

materiale pirotehnice interzise minorilor și le-au oferit acestora pentru 

distracție, cu urmări grave.  

Referitor la folosirea acestor materiale pentru organizarea unor show-uri, 

acestea este obligatoriu să fie manipulate cu personal specializat. În spatele 

unui spectacol cu artificii stau multe detalii care țin de rigurozitate, de 

proceduri, de reguli stricte, de niște oameni care s-au specializat în multe ore 

de muncă și care se asigură că totul merge impecabil. Firmele de specialitate 

sunt autorizate de statul român, autorizarea fiind dură și realizată pe baza Legii 

126/1995, articolul 34, și a HG 1102/2014. Pentru funcționare, firma trebuie să 

aibă personal calificat. Ca să ajungi pirotehnist trebuie să faci un curs de 

calificare de 2 ani. Este considerat pirotehnist cu experiență unul care are 



minimum 5 ani de activitate. Doar un astfel de profesionist poate organiza un 

joc de artificii. 

Referitor la problema cu animalele de companie, în cazul unei legislații 

coerente și aplicate corect, singurele focuri de artificii cu zgomote mai 

puternice ar fi cele de Revelion, pe care toate marile orașe le organizează 

grandios, mult peste ce se organizează în România. Pe Champes Elysees în 

Paris mulți dintre cei care au urmărit focul de artificii de Revelion 2024-2025 au 

fost cu tot cu animalele de companie pe stradă. Iar diferența este că acolo un 

foc de artificii înseamnă de 10-20 de ori mai mult și mai intens ca la noi.   

În afara show-urilor mari, zgomotele care sperie animalele provin de la 

materiale ilegale pentru care ar trebui trase la răspundere autoritățile statului 

care nu rezolvă partea lor de problemă, legislația, reglementarea, anihilarea 

rețelelor ilegale.  

Rănirile apărute în urma manipulării materialelor pirotehnice au apărut doar în 

situația folosirii produselor de pe piața neagră. Acestea nu au marcaje de 

securitate, nu au intrucțiuni de folosire, sunt de multe ori cu un conținut 

necunoscut. Poliția ar putea să facă o campanie de informare și de avertizare 

cu privire la aceste aspecte, dacă chiar s-ar dori rezolvarea acestor probleme.   

Organizatiile guvernamentale si neguvernamentale trebuie sa faca campanii de 

educare a consumatorilor si a publicului larg. In acest sens Patronatul 

Sectorului Pirotehnic a distribuit materiale educative privind masurile ce se 

pot lua de catre proprietarii de animale de companie in perioada cand se 

folosesc materiale pirotehnice. 

Organele abilitate cu sanctionarea folosirii abuzive a articolelor pirotehnice sa 

aplice sanctiuni mai severe. 

 

2. Ce părere aveți despre inițiativele legislative care propun interzicerea 

folosirii petardelor de către persoanele fizice? 

 

Când vorbim despre focuri de artificii, așa cum le știm ca denumire popular, 

vorbim despre cel mai iubit și popular tip de divertisment ourdoor din lume. 



Artificiile bucură oamenii de sute de ani și sunt de departe cel mai frumos 

spectacol care are loc pe cer. 

Un foc de artificii aprinde în spectatori niște emoții care nu se compară cu 

nimic. Când ele încep să țâșnească spre cer și își urmează traiectoria, deja 

adrenalina e în acțiune. Din public totul se vede spectaculos, toată lumea se 

bucură, admiră, trăiește emoții, iar între public și cer este o feerie. 

Într-adevăr aceste focuri sunt cele organizate cu ocazia unor evenimente 

majore, în special în orașele mari sau cu ocazia unor evenimente grandiaose.  

Pentru a le oferi însă bucuria și celor care nu au acces la aceste spectacole, 

există cele pe care și le organizează fiecare, cu efort financiar propriu și în 

deplină siguranță dacă folosesc materiale legale, marcate corespunzător, 

produse în condiții optime și puse pe piață cu toate avizele și autorizațiile 

cerute de lege.  

O lege nu poate diminua fenomenul decât dacă este făcută impecabil, cu 

normele clare, în concordanță cu ceea ce mai există în domeniu, cu măsuri 

ferme și cu o implicare a autorităților care să urmărească respectarea.  

Cea mai bună măsură nu ar fi o lege nouă ci armonizarea celor care există și 

urmărirea aplicării lor ad literam. Fenomeniul ilicit trebuie eradicat. O nouă 

lege ar pune presiune pe cetățeni și ar duce la pedepsirea lor dar nu ar elimina 

comercianții care plasează pe piață marfa neconformă, ilegală, etc. Trebuie ca 

autoritățile să facă ceea ce sunt obligate să facă autoritățile, să controleze, să 

lupte pentru diminuarea fenomenului și nu doar să mimeze că se preocupă de 

problemă.  

Initiativele de interzicere nu sunt in concordanta cu directiva europeana 

privind punerea la dispozitie pe piata a articolelor pirotehnice si ar duce la 

cresterea comercializarii ilegale a acestora. 

Odata cu intrarea in spatiul Schengen, interzicerea comercializarii nu ar fi un 

lucru benefic , deoarece articolele pirotehnice pot fi aduse fara probleme din 

toate tarile vecine, unde comercializarea este libera. 

 

 



3. Aveți cumva date și despre evaziunea provocată de comerțul ilegal cu 

petarde? 

Nu detinem date certe privind evaziunea provocata de comertul illegal, doar 

cele din presa. 

Datele privind evaziunea pot fi cerute oficial departamentelor de specialitate 

din Politia Romana, care au  confiscat tone de materiale pirotehnice detinute 

ilegal. 

 

Pentru orice informatii suplimentare va stam la dispozitie. 


